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ضعف وزارت راه در اجرای پروژه های تویسرکان

سپهرغرب، گروه خبر: نماینده مردم تویسرکان 
در مجلــس شــورای اســامی با بیــان اینکه از 
مســئولان اجرایــی وزارت راه در رابطــه با روند 
پیشــرفت پروژه های راه در شهرستان گله مندیم، 
گفت: وزارت راه نتوانسته حداقل توقعات مردم در 

این حوزه را تأمین کند.
محمد مهدی مفتح روز گذشته از آغاز عملیات 
اجرایــی ســاختمان کتابخانه عمومی روســتای 
»سیدشهاب« در این شهرستان خبر داد و اظهار 
کــرد: پیگیری هــا به منظور تأمیــن بودجه  برای 
ساخت کتابخانه از طریق بانک پاسارگاد منتج به 

نتیجه شد.
وی با اشــاره بــه فعالیت بانک پاســارگاد در 
حــوزه فرهنگی روســتاها، افزود: مجوز ســاخت 
کتابخانه عمومی در »سیدشــهاب« به عنوان یکی 
از پرُجمعیت ترین روستاهای شهرستان را گرفتیم.

نماینده مردم تویســرکان در مجلس شــورای 
اســامی با اشــاره به فعالیت خوب این کتابخانه 
در حسینیه مسجد جامع روستا، خاطرنشان کرد: 
تمام هزینه های ساخت وساز این پروژه فرهنگی را 

بانک پاسارگاد برعهده دارد.
وی بــا تأکید بر اینکه برنامــه کلنگ زنی آغاز 
پــروژه را به دلیل رعایت پروتکل های بهداشــتی 
و توصیه های ســتاد مبارزه با کرونــا لغو کردیم، 
گفت: منتظر برنامه کلنگ زنی نماندیم و به منظور 
استفاده از زمان و شرایط آب وهوایی کار آغاز شد.

مفتح در ادامه سخنانش درباره پروژه ایستگاه 
باباکمــال بیان کرد: مقرر شــد طــی یک برنامه 
زمان بنــدی مبلغی به پیمانــکار به منظور تکمیل 
سالن پرداخت شود که قسمت نخست آن تأمین 

شد.
وی ادامه داد: با تأمین هزینه مدتی کار خوب 
پیش می رفت، اما اخیراً مطلع شــدم سرعت کار 
پروژه کم شده که بررسی این موضوع را در قالب 
بازدید و جلســه با مسئولان ارشــد در تهران در 

دستور کار قرار می دهم.
نماینده مردم تویســرکان در مجلس شــورای 
اســامی با بیان اینکه از مسئولان اجرایی وزارت 
راه در رابطــه با روند پیشــرفت پروژه های راه در 
شهرســتان گله مندیــم، تأکید کــرد: وزارت راه 
متأسفانه نتوانســته حداقل توقعات مردم در این 

حوزه را تأمین کند.
وی افزود: ضمن تشکر از کارهای صورت گرفته 
در محور چهارخطه تویسرکان- جوکار که عملیات 
اجرایی آن پایان یافته، اما در دو پروژه ایســتگاه 
باباکمــال و محور چهارخطه جاده تویســرکان- 
کنگاور آن چنان که بایــد، کار طبق برنامه  پیش 

نرفته است.
مفتــح در بخش دیگری از ســخنانش درباره 
موضوع تأمین مشــکل کمبود معلــم همدان از 

یکی از اســتان های مجاور، اظهار کرد: با توجه به 
وجود نیروهای حق التدریس و آموزشــیار نهضت 
سوادآموزی در استان، اســتفاده از نیروهای غیر 

بومی موضوعی غیر منطقی بود.
وی با اشاره به ورود مجمع نمایندگان مجلس 
به این موضوع و برگزاری جلسه با استاندار، گفت: 
ســؤال ما این بود که چرا در استان های مجاور با 
گشاده دستی نیروی بیشــتری گرفته شد، اما در 
همدان با توجــه به اینکه متقاضــی برای جذب 

داریم، نباید این گونه باشد؟
نماینده مردم تویســرکان در مجلس شــورای 
اســامی تأکید کرد: بر همین اســاس مقرر شد 
موضوع دقیق تر بررسی شــود و در حد مقدور تا 
جایــی که ضوابط قانونی اجــازه می دهد، از افراد 
دارای سابقه کار در آموزش وپرورش استفاده شود.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان همدان:
157 هزار متر مربع 

از حریم رودخانه ها آزاد شد
خبر:  گروه  ســپهرغرب، 
آب  شــرکت  مدیرعامــل 
با  همدان  اســتان  منطقه ای 
شبانه روزی  فعالیت  بر  تأکید 
پنج اکیپ گشــت و بازرسی 
حفــظ حریــم رودخانه ها از 
تصرف  رفــع  و  آزادســازی 
حریم  مربع  متــر  هزار   157

رودخانه ها خبر داد.
به گزارش ســپهرغرب و به نقل از روابط عمومی شرکت 
آب منطقه ای اســتان همدان، منصور ســتوده با اشاره به 
جدیت در رفع تصرفات بســتر و حریــم رودخانه ها، گفت: 
از ابتدای سال جاری دستورالعملی با عنوان »رفع تصرفات 
بســتر و حریم رودخانه ها« از ســوی وزیــر محترم نیرو به 
شــرکت های آب منطقه ای کشور اباغ شد تا در هر استان 

کارگروهی با این عنوان تشکیل شود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اســتان همدان افزود: 
ایــن کارگروه وظایف مهمی را در ارتباط با جذب اعتبارات، 
پیگیری و شناسایی تصرفات و رفع آن با هماهنگی دستگاه 

قضائی برعهده دارد.
ستوده گفت: این کارگروه در استان تشکیل شده و چند 
جلســه نیز برگزار شده اســت؛ پنج اکیپ گشت و بازرسی 

به صورت شبانه روزی در استان فعالیت می کنند.
وی افــزود: این اکیپ ها تصرفات انجام شــده در بســتر 
رودخانه هــا در ســطح مناطق مختلــف را پیگیری و رصد 
می کننــد و پس از تهیه گزارش و مستندســازی با گرفتن 
اجازه از دادســتان محترم هر شهرستان، برابر قانون توزیع 
عادلانه آب به رفع تصرفات حریم رودخانه ها اقدام می کنند.

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای همــدان با بیان اینکه 
اخیراً دو کیلومتر از پایین دست سد اکباتان یعنی محدوده 
رودخانه آبشــینه به عنوان پایلوت درنظر گرفته شده است، 
اظهــار کرد: با توجه به اینکه مطالعــات این دو کیلومتر به 
اتمام رســیده است، اکنون رفع تصرفات آن با کمک مشاور 

و پیمانکار درحال انجام است.
ستوده یادآور شد: از سال های قبل تا اواخر سال 1394 
یک و در برخی سال ها دو اکیپ در کل استان مستقر بودند. 
از ابتدای سال 95 تعداد سه اکیپ گشت و بازرسی حفاظت 
از رودخانه های استان را برعهده داشتند و اکنون تعداد این 

اکیپ ها به پنج رسیده است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اســتان همدان گفت: 
تاکنــون 316 پرونده به مراجــع قضائی جهت صدور حکم 
ارجاع شــده اســت که در این میان 127 پرونده مربوط به 
شهرســتان همدان و 62 پرونده مربوط به رزن بوده اســت 
و این دو شهرســتان بیشترین تعداد پرونده های ارجاعی را 

داشته اند.
ســتوده تصریح کرد: حاصل بررسی این پرونده های رفع 
تصرف به اعاده به وضع ســابق 152 پرونــده انجامیده که 
درنتیجه آن حدود 157 هزار متر مربع از حریم رودخانه ها 

آزاد شده است.

خبــر

خبــر
sepehr.khabar@gmail.com

گزارش: فروش خاک جنگل کیلویی 5000 تومان
 تقریباً 5 برابر قیمت هندوانه در همدان!

خبر: پروژه پیاده راه سازی نهاوند یک ساله شد
 لابد انتظار دارید براش جشن تولد بگیریم؟
خبر: انفجار گاز در لالجین 2 کشته برجا گذاشت

 2 نفر هــم در همدان به همین دلیل کشــته 
شدند، فعاً مساوی هستیم.

گزارش: نادیــده گرفتن مقررات کرونایی در جشــن 
ورزشی پیروزی پرسپولیس

 اکثر این ها کسانی هســتند که مذهبی ها را از 
مراسم منع می کنند!

یادداشت روز: کارهای مشکل برای منافع کان
 برخــی بــا وجود اینکــه مشــکات را تحمل 

نمی کنند، انتظار منافع کان دارند.
خبر: افرادی که ماسک نمی زنند، جریمه می شوند

 چون ندانستیم که در خانه اگر کس است، یک 
حرف بس است!

خبر: گران شدن قیمت مرغ در بازار
 تخم مرغ آمد پایین، مرغ خودشو کشید بالا.

خبر: طاق به دهه هفتادی ها رسید
 مگر خون دهه هفتادی ها رنگ دیگری دارد که 

نوبت آنان نرسد!
خبر: لغو پروازهای تهران- بغداد

 چه خوب اســت که نمی توانند جلوی پرواز دل 
را بگیرند.

قالیباف: ناکارآمدی هفت ســاله را به مجلس نســبت 
می دهند

 شــما کارآمد باشــید، قاطبه مــردم به خوبی 
می فهمند.

خبر: سکونت 26 درصدجمعیت کشور در روستاها
 جای تأســف دارد که اکثر مــردم راحت طلب 

شده اند!
خبر: ترامپ مشکل تنفسی داشته است

 با این وصف شاید خفه شود.
خبر: هنوز موج نخســت کرونا در کشــور مهار نشده 

است
 این ویروس می بینی چه بشــریت را به سخره 

گرفته است؟
پاس: فرصتی برای تسویه بدهی مردم نداریم

 شــما پول برســانید، مــا تســویه اش را انجام 
می دهیم.

ورزش: حریفان پاس و تیم شهرداری مشخص شدند
 بروید خود را برای جنگی تمام عیار آماده کنید!

گزارش: ورزش کارگری نهاوند را دریابید
 شما مزدشــان را درست بدهید، ما ورزش آنان 

را اصاح می کنیم.
لهجه: آش که می پزن، همه جاش داغه

 پ می خواســتی چطور بشــه، باید داغ باشه با 
جاش دیگه!

شهید: تا آخرین قطره خونم اسام را یاری می کنم
 برخی به ویژه دلالان تا آخرین نفس کاه برداری 

می کنند.

تلخکخان
فرمانده سپاه انصارالحسین )ع( استان همدان:

سردار همدانی ذوب در ولایت بود
زندگینامه شهید همدانی برای نسل امروز جای مطالعه دارد

رضایی:  آذین   - خبر  گروه  ســپهرغرب، 
استان  )ع(  انصارالحســین  فرمانده ســپاه 
همدان با بیان اینکه سردار همدانی ذوب در 
ولایت بود، گفت: زندگینامه شــهید همدانی 

برای نسل امروز جای مطالعه دارد.
مهرماه سال 94 بود که خبر شهادت سرداری از 
دیار دارالمؤمنین، ولایت مداران و دلواپسان انقاب 
را داغــدار کرد و مردی که شــاید تا چندی پیش 
از شــهادت کمتر کسی از ایثارها و فداکاری هایش 
خبر داشــت، با شهادتش این گونه شوکی بزرگ به 
ایران و تمام آزادیخواهان از سوریه تا عراق و غیره 

وارد کرد.
مردم قدردان همدان و ایران در تشــییع پیکر 
ایــن بزرگ مرد ســنگ تمــام گذاشــتند و حتی 
کهن شهر همدان میزبان بزرگان و هم رزمان سردار 
شــهید از سایر نقاط جهان نیز بود و رهبری از این 

مراسم به تشییع با شکوه و کم نظیر یاد کردند.
پس از شهادت اما هم رزمان، دوستان و آشنایان 
و آنانــی که حتــی دیداری کوتاه با ســردار دل ها 
داشــتند، از ویژگی ها و شــاخصه های بارز اخاقی 
این شهید گفتند و بســیار در این باب خواندیم و 
شــنیدیم؛ اما این بار به بهانه فرا رســیدن سالگرد 
شهادت ســردار همدانی پای صحبت های فرمانده 
ســپاه انصارالحسین )ع( اســتان همدان که روزی 
از نیروهای پــا در رکاب این شــهید بزرگوار بود، 

نشستیم.
ســردار مظاهر مجیدی در گفت و گو با خبرنگار 
ما ضمن تأکید بر اینکه مایه افتخار نظام جمهوری 
اسامی ایران اســت که بزرگوارانی همچون سردار 
شــهید همدانی را در راه حفظ نظام تقدیم انقاب 
کردیم، اظهار کرد: افتخاری اســت برای اســتان 
همدان که یکی از فرزندان خود را با حدود 40 سال 
مجاهدت در راه اهداف انقاب اسامی تقدیم کرد.

وی با بیان اینکه شــهید همدانی از بدو انقاب 
اســامی خود را وقف نظام جمهوری اسامی کرد، 
گفت: ســردار به عنوان یک سرباز خدمت گزار برای 

اسام انجام وظیفه کرد.
فرمانده ســپاه انصارالحسین )ع( استان همدان 
بیان کرد: ســردار همدانی یکی از مؤسسین سپاه 
همدان بــود که به واقــع زحمات بســیاری را در 
روزهای نخست انقاب کشید؛ روزهایی که وضعیت 
کشور و به ویژه شهر همدان در پشت درگیری های 

احزاب و گروه ها، بحرانی بود.
وی به ورود ســردار همدانی در جنگ تحمیلی 
و نقــش وی در دوران دفاع مقدس اشــاره کرد و 
افزود: این شــهید بزرگوار جزء مؤسسین لشکر 32 
انصارالحسین )ع( بود و مدتی فرماندهی این لشکر 

را به عهده داشت.
سردار مجیدی با اشاره به حضور سردار همدانی 
در خارج از اســتان در گیان، کرمانشاه و مدتی در 
نیــروی زمینی، تصریح کرد: توفیقی شــد و اواخر 

عمر در جبهه مقاومت حضور یافت.
وی با تأکید بر اینکــه بیان مطالب درخصوص 
هریــک از موارد ذکرشــده دوران خدمت ســردار 
همدانی ساعت ها جای کار دارد، ادامه داد: به لحاظ 
نزدیکی با تفکر سردار همدانی در زمان حضور این 
شــهید بزرگوار در لشــکر 32 انصارالحسین )ع(، 

به عنوان نیرو در خدمت سردار بودم.
فرمانده ســپاه انصارالحسین )ع( استان همدان 
خاطرنشــان کرد: ســردار همدانی زحمات فراوانی 
برای زیرســاخت های اســتان و به ویژه جا افتادن 
لشــکر 32 انصارالحسین )ع( کشــید تا آنکه این 
لشکر آن چنان توانمند شــد که در عملیات بزرگ 

نقش آفرینی کرد.
وی به نقش آفرینی لشکر 32 انصارالحسین )ع( 
در عملیات بزرگی همچون والفجر هشت و کربای 
چهار و پنج اشاره کرد و یادآور شد: با حجم بزرگی 
از نیروهــای مردمی در ایــن عملیات نقش آفرینی 

شد.
سردار مجیدی با اشــاره به نقش آفرینی بسیار 
مؤثر ســردار همدانــی در جبهه مقاومــت، اظهار 
کرد: شــاید یکی از مهره های اصلی در کنار سردار 

سلیمانی در جبهه مقاومت، شهید همدانی بود.
وی بــه اســتفاده از شــیوه و روش برگرفته از 
بســیج انقاب اسامی در سوریه، گفت: در شرایط 
سخت کشور ســوریه که بخش های عظیمی از آن 
تصرف شــده بود، بــا ایده هایی ســردار همدانی و 
سردار سلیمانی توانستند دفاع الوطنی را در سوریه 

راه اندازی کنند.
فرمانده ســپاه انصارالحسین )ع( استان همدان 
بیان کرد: همان شــیوه و روش برگرفته از بســیج 
انقاب اســامی در ایران توانســت قســمت های 
عظیم تصرف شــده خاک سوریه را آزاد کند و تمام 
راهبردهای آمریکا برای تجزیه ســوریه و ســاقط 

کردن نظــام آن به کمک نیروهــای آموزش دیده 
مردمی خنثی و آن کار بزرگ رقم زده شد.

وی به اشتیاق شدید سردار همدانی به شهادت 
در اواخر عمر اشــاره کرد و افزود: سردار مرتباً دم 
از شــهادت می زد، قبل از شــهادت روزی با بنده 
برای برپایی جلسه درخصوص مسائل مختلف شهر 
همــدان از باغ موزه دفاع مقــدس گرفته تا هیئت 

رزمندگان و بسیاری از موضوعات، تماس گرفتند.
ســردار مجیدی بــا بیان آنکه حــدود یک ماه 
قبل از شــهادت وی این جلسه برگزار شد، تصریح 
کرد: ســردار همدانی اصرار بر واگذاری بخشــی از 
مســئولیت های خــود و قوام یافتن ســاختارهای 

تعریف شده قبل از شهادت داشت.
وی با بیان آنکه با این اقدام ســردار حدس زدم 
شاید الهاماتی به ایشان شــده و به دنبال شهادت 
هســتند، ادامه داد: بعد از واگذاری مســئولیت ها، 
رفاقتی از این شهید بزرگوار پرسیدم چه می کنید؟ 
گفتند بگذارید سبک شــوم تا انسان سبک نشود، 

نمی تواند پرواز کند.
فرمانده ســپاه انصارالحسین )ع( استان همدان 
خاطرنشــان کرد: قبل از شــهادت تماسی با بنده 
داشتند و گفتند می دانید کجا هستم؟ در حرم امام 
رضا )ع(، آن زمان احساس کردم به منظور شفاعت 

برای شهادت نزد امام رئوف رفته است.
وی با بیان اینکه یک هفته پس از ســفر مشهد 
سردار همدانی به شــهادت رسید، یادآور شد: این 
شــهید حق بزرگی بر گردن مــردم همدان و نظام 

جمهوری اسامی دارد.
سردار مجیدی با اشــاره به فرا رسیدن سالگرد 
شهادت سردار همدانی و شرایط خاص به وجودآمده 
بــا شــیوع کرونا و عــدم امکان برگزاری مراســم 
با گســتردگی ســنوات گذشــته، اظهار کرد: طی 
جلسه ای مقرر شــد برنامه هایی در روز 16 مهرماه 

برگزار شود.
وی با بیان اینکه برگزاری برنامه سالگرد شهادت 
ســردار همدانی به دو صورت در همدان پیش بینی 
شــده است، گفت: از صبح تا عصر روز شانزدهم در 
ساعات مختلف جوامع هدف بر مزار شهید همدانی 

حاضر شوند.
فرمانده ســپاه انصارالحسین )ع( استان همدان 
بیان کرد: در شب شهادت سردار همدانی هم زمان 
با اربعین سیدالشهدا )ع( با رعایت تمام پروتکل های 

بهداشــتی برنامه ای در حسینیه امام )ره( با حضور 
فرمانده سابق سپاه، سرلشکر محسن رضایی برگزار 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه امید است با برگزاری برنامه های 
مختلف بتوانیم به زوایایی از زندگی سردار همدانی 
بپردازیــم، افزود: با نگاهی بــه اوراق کتاب زندگی 
سردار متوجه می شویم تمام شرایط فراهم بود که 

دیگر به دنبال چنین برنامه هایی نرود.
سردار مجیدی با تأکید بر اینکه سردار همدانی 
ذوب در ولایــت بود، تصریح کرد: شــهید همدانی 
تأکید داشت تا جایی که توان دارد، در سایه ولایت 
و رهبری انجام وظیفه کند و این رســالت بزرگ را 

خود در عمل ثابت کرد.
وی با بیان آنکه همــه وقتی در چهره این مرد 
بزرگ نگاه می کردند شــهادت را می دیدند، ادامه 
داد: همه اذعان داشتند سردار برای شهادت آماده 

شده و این هم از رفتار و منش وی هویدا بود.
فرمانده ســپاه انصارالحسین )ع( استان همدان 
خاطرنشــان کرد: در فتنه 88 اتفاقات بسیار تلخی 
رخ داد و شاید یکی از سخت ترین شرایط که سردار 

نقل می کرد، همان زمان بود.
وی با بیان اینکه شاید بســیاری فریب خورده 
و به کف خیابان آمده بودند، یادآور شــد: ســردار 
همدانی طی 6 ماه مسئولیت ســپاه استان تهران 
از خود مایه گذاشــت و با ایثار توانست صف مردم 
را از معاندیــن جدا کرده و آن پیــروزی بزرگ را 
رقم بزند و این مهم حاکی از ولایت مداری شــهید 

همدانی است.
ســردار مجیــدی در ادامه اظهار کــرد: امروز 

می طلبد جوان نســل چهارم ما با تأســی به روح 
شهید همدانی و خواندن زندگینامه سردار بر اصول 

مهمی ازجمله ولایت مداری تأکید داشته باشد.
وی با بیان اینکه کتب تحریرشده از زندگینامه 
شهید همدانی به واقع برای نسل امروز جای مطالعه 
دارد، گفت: نســل جوان باید بداند سردار همدانی 
با کمترین امکانات و ســرمایه در ســوریه چه کرد 
و امــروز درس بزرگی اســت که مــا می توانیم در 
کشور با ســرمایه ها و ثروت های اندوخته، تهدیدها 
را به فرصت تبدیل کرده و برای شــکوفایی انقاب 
اســامی و عبور از جنگ اقتصادی دشمن، تاش 

کنیم.
فرمانده ســپاه انصارالحسین )ع( استان همدان 
بیان کرد: بیماری کرونا یکی از الطاف خداوند است 
که پوســته ظاهری و بزک کرده دشمنان و آمریکا 

را به هم ریخت و واقعیت درونی آن ها نمایان شد.
وی افزود: اگر از سرمایه جهادی و روحیه ایثار و 
گذشت دفاع مقدس استفاده کنیم، قطعاً می توانیم 
قدم های بزرگــی را برای پیشــرفت نظام مقدس 

جمهوری اسامی برداریم.
از 16 مهرماه ســال 94 تا امسال به  سرعت برق 
و باد سپری شد و شاید هنوز هم عده ای از دوستان 
و هم رزمان ســردار هنوز رفتنش را باور ندارند؛ اما 
برخــی از هم قطاران و یــاران دیرینه اش همچون 
حاج قاسم نیز اکنون در جوار حبیب دل ها هستند 
و به جاست اکنون که این شهدا نظاره گر ما هستند، 
با تأســی به این بزرگواران و حمایت از ولی فقیه، 
دشــمنان را در اجرای نقشه های شوم و ضربه زدن 

به نظام مقدس جمهوری اسامی ناکام بگذاریم.

سپهرغرب در آستانه بهره برداری از پتروشیمی هگمتانه هشدار داد:

عوارض زیستی محیطی گیربان شهر را نگیرد
ســپهرغرب، گــروه خبــر - طاهــره 
زیســت  آلایندگی  به  توجه  با  ترابی مهوش: 
محیطی ذاتی در صنایع پتروشیمی و درعین 
حال تجربه آلایندگی این صنایع در شهرها و 
استان های کشور انتظار می رود تمهیدات لازم 
از سوی دستگاه های متولی پیش بینی شود تا 

این مشکلات گیربان شهر را نگیرد
خصوصــاً  گاز  و  نفــت  صنایــع  آلایندگــی 
صنایع پتروشــیمی ذاتاً جزء صنایــع آلوده کننده 
محیط زیست هســتند و انواع آلاینده ها را که بعضاً 
بســیار خطرناک هســتند را وارد )هوا،آب، خاک( 
می کننــد بنابراین کنترل وکاهــش اثرات آلودگی 
کارخانجــات و واحدهای صنعتی جهت حفاظت از 
محیط زیســت امروزه به عنوان یکی از مهمترین 

مسائل و دغدغه ها قرارگرفته است.
تاســف بارتراینکه اگر ســری به اخبار مســائل 
زیســت محیطی شرکت های پتروشــیمی بزنید به 
نظر می رســد بیشــتر شــرکت های پتروشیمی با 
توجــه به اینکــه مجبور به پرداخــت عوارض یک 
درصد آلایندگی به خزانه دولت هســتند، ترجیح 
می دهنــد تغییراتــی در مجتمع ها لحــاظ نکنند 
و همان ســهم یک درصد عــوارض فروش خود را 
بپردازند. این در حالی اســت که فشار نمایندگان 
مجلس نیز برای عدم خروج شرکت های پتروشیمی 
که دیگر آلاینده نیســتند هم از لیست آلایندگی، 
سبب شــده پتروشــیمی ها با وجــود تمکن مالی، 
همچنــان عاقه ای به رفع آلایندگی شــرکت های 

خود نداشته باشند.
مثا پتروشــیمی بندر امام به عنوان بزرگترین 
مجتمع پتروشــیمی تا چندی پیشپســاب خود را 
بــه خور می ریخت و این امر به گفته کارشناســان 
محیط زیست سبب شــده بود زندگی برای ساکنان 

اطراف این مجتمع در خوزستان سخت شود.
همچنین بیشتر شــرکت های پتروشیمی مانند 
رازی، شــیمی تکس آریا، اروند، زاگــرس، مارون، 
پردیس، کرمانشــاه، بیســتون و بوعلی سینا نیز در 
فهرســت شرکت های آلاینده هستند. این در حالی 
اســت که در ســال 96 بیش از 15 هــزار میلیارد 
تومــان از محل یــک درصد عــوارض آلایندگی 
شرکت های پتروشیمی، به حساب دولت پول واریز 
شده و سپس در اختیار شهرداری های مناطق قرار 
گرفته، اما برای محیط زیســت و رفع آلایندگی از 

اطراف این شرکت های پتروشــیمی، کمتر هزینه  
شده است.

عــاوه برایــن اکثر ســاکنان مناطــق اطراف 
پتروشــیمی کرمانشاه و بیســتون دچار مشکات 
گوارشــی حاد هســتند و حتی دام هــای زنده در 
معرض آســیب قــرار دارنــد. به نظر می رســد با 
توجه به اینکه انســان ها و اکوسیستم های نزدیک 
به شــرکت های پتروشــیمی در معرض آســیب 
و نابــودی قرار دارند، نیاز اســت نگاه سیاســی و 
درعین حال اســتفاده ابزاری از ایجاد شرکت های 
پتروشیمی ازسوی نمایندگان مجلس که به لحاظ 
زیرساخت های لازم همچون آب با محدودیت روبه 
رو اســت، برداشته و با نگاه واقع گرایانه ای به ایجاد 
چنین ظرفیتی ها پرداخت امــا علیرغم آلایندگی 
ذاتی شــرکت های پتروشــیمی طی دو دهه اخیر 
در اســتان همدان کلنگ دو پتروشیمی هگمتانه و 
ابن ســینا بر زمین زده شده و پس از کش و قوس 
فراوان برای تامیــن مواد اولیه و نیز آب مورد نیاز، 
گویا پتروشیمی هگمتانه طی ماه های آتی وارد فاز 
بهره برداری و افتتاح خواهد شــد تاسف بارتر اینکه 
محل اســتقرار این واحد صنعتی بزرگ در نزدیکی 
مناطق مسکونی روستایی قرار دارد و حتی می توان 
گفت با توجه به گســترش افقی شــهر همدان در 
آینده نزدیــک مناطق مســکونی در نزدیک ترین 
حالت ممکن بــه این محوطه صنعتی قرار خواهند 
گرفت براین اساس با توجه به اهمیت موضوع بر آن 
شــدیم تا در خصوص پیوست های زیست محیطی 
این شرکت و فرایند اخذ آن با محسن جعفری نژاد 
بسطامی مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان 
همــدان گفتگویــی را ترتیب دهیم کــه در ادامه 

میخوانید:
مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان همدان 
در گفت وگو با خبرنگار سپهرغرب با تاکید براینکه 
بحث پتروشیمی هگمتانه موضوع متعلق به دیروز 
و امروز نیســت و از ســال ها قبل شاهد کلنگ زنی 
ایــن پروژه در همــدان بودیم گفت: طبق اســناد 
موجود مجوزهای لازم در حوزه ها مختلف از حوزه 
بحث های محیط زیســتی به این پروژه داده شده 

است.
محسن جعفری نژاد بســطامی با تاکید براینکه 
بالقوه  واحدهای صنعتی  پتروشــیمی  شرکت های 
آلاینــده ای هســتند کــه درصورت عــدم رعایت 

یکســری مســائل می توانند زمینه ایجاد مشکات 
زیســت محیطی را فراهم کنند عنوان کرد: براین 
اســاس در گزارشــات اولیه ارزیابی واحدهای این 
چنینــی تمهیداتی را در قالــب تعهد در خصوص 
مباحث و مشکات احتمالی که در اینده می توانند 

به همراه داشته باشند در نظر گرفته می شود.
وی ادامه داد: خوشبختانه طبق بررسی هایی که 
در اسناد این واحد صنعتی ) پتروشیمی هگمتانه ( 

داشتیم این تعهدات اخذ شده است.
جعفری نژاد بســطامی با تاکیــد براینکه انتظار 
مــی رود همزمان بــا آغاز به کار این پتروشــیمی 
مســائلی همچون سیســتم جمع آوری پسماند و 
پایــش آن لاین و در عین حال دیگــر مواردی که 
می تواند به عدم آلایندگی این واحد صنعتی کمک 
کند از ســوی مدیریت این شــرکت در دستور کار 
قــرار گیرد گفت: این رویکــرد منجر به آن خواهد 
شد که در آینده ما شاهد ایجاد چالش های زیستی 

محیطی نباشیم.
مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان همدان 
در پاســخ به این ســوال که آیا به لحاظ زیســت 
محیطــی ایجاد دو مجتمع پتروشــیمی در فاصله 
زمانی یک ساعته در اســتانی همچون همدان آن 
هم در نزدیکی مناطق مسکونی معقول است اذعان 
کرد: به لحاظ مدیریت امور زیســت  محیطی ایجاد 
دو واحــد صنعتی که در آن هــا احتمال آلایندگی 
بالقوه وجود دارد آن هــم در فاصله نزدیک به هم 

منطقی نیست.
وی افــزود: البتــه بزرگ بــودن واحد صنعتی 
ماک نیست بلکه منجر به آلودگی شدن واحدهای 
صنعتی اصلی ترین رویکردی اســت که از ســوی 

سازمان محیط زیست دنبال می شود.
جعفری نژاد بســطامی با تاکیــد براینکه از نظر 
ســازمان محیط زیســت وجود حتــی یک واحد 
صنعتی که آلایندگی زیســت محیطی را به همراه 
داشــته باشــد زیاد است خاطر نشــان کرد: طبق 
تعهدات دریافت شــده از واحد صنعتی پتروشیمی 
هگمتانه و درعین حــال نظارت و پیگیری های که 
حتما شــاهد خواهیم بود امید می رود فرایندها به 
گونه ای مدیریت شود که ما دچار مشکات زیست 

محیطی نشویم.
وی با بیان اینکه ما در ســازمان محیط زیست 
بر این باور هســتیم که نبایــد هیچ گونه تهدیدی 

سامت مردم را با مخاطره مواجه کند اذعان کرد: 
درواقع ما براین باور هســتیم که هم زمان با ایجاد 
اشتغال و تولید مســائل زیستی محیطی نیز مورد 

توجه قرار گیرد.
مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان همدان 
با اشاره به اینکه تعهدات اخذ شده بیشتر در حوزه 
رعایت مســائل زیســت محیطی همچون مدیریت 
پســماند، پایش آلایندگی و درعیــن حال کنترل 
آلایندگی اســت اذعــان کرد: از آنجایــی که این 
واحدها اغلب بزرگ هســتند برای ما جلوگیری از 
آلودگی آب، خاک و هوا از اولویت خاصی برخوردار 

است.
وی بــا تاکید براینکه در گــزارش اولیه ارزیابی 
بر لزوم اندیشــیدن تمهیدات دراین زمینه ها تاکید 
می شــود خاطر نشــان کرد: در خصوص گسترش 
شهر و نزدیک شــدن آن به واحدهای صنعتی این 
چنینی نیز باید بگویم یکــی از مهمترین مباحثی 
که از سوی ســازمان دنبال می شود بحث مدیریت 

توسعه است.
جعفری نژاد بســطامی با تاکید براینکه یکی از 
الزامات محیط زیســتی محل اســتقرار واحدهای 
صنعتی است عنوان کرد: اما آنچه مسلم است اینکه 
باید توسعه شــهر نیز به گونه ای پیش برود که در 
آینده شــاهد ایجاد مشکل و چالش زیست محیطی 
نباشیم زیرا در چنین شرایطی درصد تقصیر واحد 
صنعتی اندک و این مدیریت غلط توســعه ای است 

که مشکل ساز شده است.
مع الوصف چنان که گفته شــد یقینا استقرار دو 
واحد پتروشیمی در شهر و استانی همچون همدان 
با توجه بــه محدودیت آب و در عین حال خاک و 

نیز آلایندگی  های احتمالی سیاست نامعقولی است 
که طولانی شــدن اجــرای آن پروژه ها خود موید 
این فضا اســت به طوریکــه تامین مواد اولیه و آب 
پتروشــیمی هگمتانه چیزی حــدود دو دهه طول 
کشــید و درنهایت آب مورد نیاز قرار شد از طریق 
پساب تامین شود البته شرایط برای پروژه ابن سینا 
نیــز همیــن روال را طی کرده و طی چند ســال 
گذشته پیشرفت 14 تا 15 درصدی را تجربه کرده 
اســت زیرا طبق بحث آمایش سرزمینی به عنوان 
یک ســند بالادســتی هیچ یک از زیرساخت های 
بدیهی بــرای استقرارپتروشــمی در همدان وجود 
نداشــته و ندارد و بیشــتر تاش برای استقرار این 
صنایع در همدان به شــو تبلیغاتی برای اخذ آرا در 

مقاطعی از زمانی باز می گردد.
جالبتــر اینکه طبق آنچه گفته شــد آلایندگی 
ذاتی صنایع پتروشمی بر هیچ کس پوشیده نیست 
و یقینا نمی توان آینده این صنعت را بنا به تجارب 
موجود در کشــور به لحاظ رعایت مباحث زیست 
محیطی مثبت قلمداد کرد البته شــرایط در شهر 
همچون همدان بنا به وسعت اندک بغرنج تر خواهد 

بود.
این حالی اســت که اگر بنا به پتانســیل های 
موجود در عرصه گردشــگری و کشاورزی که به 
عنوان دو بال قدرت مند توســعه استان از سال ها 
پیش برنامه ریزی شــده توجه می شــد در حال 
حاضــر شــاید در صنعت گردشــگری و درعین 
حال صنایع متنوع بخش کشــاورزی جز استان ها 
مطــرح بودیم اما حیف که چنین صنایعی در حد 
صنعت پتروشــیمی برای شــوهای تبلیغاتی برُد 

ندارد.


